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سیاستمداران

تیممذاکرهکننده
شهادتطلبانهواردشوند

غلامحسین کرباســچی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
در گفت وگــو با انصاف نیوز با اشــاره به آغاز مذاکرات 
ایــران و آمریکا از روز شــنبه در عمــان گفت:»گروه 
مذاکره کننده تجربه ی بسیاری در زمینه ی مذاکرات 
دارنــد و آقــای عراقچــی و همکارانــش در مذاکرات 
برجــام در کنار آقــای ظریف نقش آفریــن بودند. اما 
برای یادآوری چند نکتــه ای را می توان مطرح کرد.« 
او ادامــه داد: »مجموعــه ی نظام با توجه به شــرایط 
کشــور و مشــکلاتی که برای مردم ایجاد شد به این 
نتیجــه رســیدند که مذاکرات انجام شــود تــا از این 
شرایط عبور کنیم. البته عده ای هم در کشور با توجه 
به سوءاســتفاده هایی که از شــرایط تحریم می کنند 
و یــا برخی هم که فضای فکــری دیگری در زمینه ی 
سیاســت خارجی دارند، مخالف مذاکره هســتند و 
نمی خواهند این اتفاق رخ دهد. یکی از مسائل مهم 
در ایــن فرصت مغتنم در عرصه دیپلماســی نحوه ی 
مواجهــه با این افراد اســت. تیــم مذاکره کننده باید 
تهور و شــجاعت لازم را داشــته باشــند و در عرصه ی 
دیپلماســی شهادت طلبانه وارد شــوند و از زخم زبان 
عده ای در توئیتر و نطق های پیش از دســتور مجلس 
و تبلیغات و… واهمه نداشــته باشند.« کرباسچی با 
بیان اینکه سمبل حرکت شهادت طلبانه در عرصه ی 
دیپلماســی و سیاســی مرحوم آقای هاشمی است، 
گفــت: »او در زمانی که جنگ به بن بســت رســیده 
بود و لازم بود که مردم را از آن شــرایط عبور داد رسماً 
اعلام کرد که حاضر اســت مســئولیت آتش بس را بر 
عهده بگیرد و محاکمه و اعدام شود. این نگاه چه در 
آن مقطع و چه در تاریخ کشــور موضوع بسیار مهمی 
بــود. اگر بــاور دارند که برای عبور از بن بســت فعلی 
باید مذاکرات صورت بگیرد لازم اســت که با بی باکی 
و شجاعت وارد شوند و از اینکه کیهان چیزی بنویسد 
یا دیگری در مجلس و توئیتر حرفی بزند نترسند.« او 
نکتــه ی حائز اهمیت دیگر را زمان دانســت و گفت: 
»تیــم مذاکره کننده باید توجه کند کــه باقی ماندن 
تحریم ها مشــکلات جدی برای مردم ایجاد می کند، 
سفره ها کوچک شــده و با فقدان امکانات درمانی و 
دارو بیماران دچار مشکل می شوند و در کل زندگی ها 
تحــت تاثیــر آن قرار دارد. سال هاســت گفته شــده 
مذاکرات آری یا خیر؟! برجام آری یا خیر؟! حالا هم 
که می گوییم مذاکره ی مستقیم یا غیرمستقیم؟! اما 
هیچ وقت به این فکر نمی کنیم که در همین تاخیر در 
تصمیم گیری برای حل مسائل مربوط به دیپلماسی 
چقدر به مردم فشار وارد می شود و آنها اعتمادشان را 
به مسئولان نظام از دست می دهند و حتی می تواند 
در اعتقادات مردم هم اثرات ســوئی داشــته باشد.« 
کرباســچی در پایان خطــاب به تیــم مذاکره کننده 
و دیگــر تصمیم گیران گفــت: »باید توجــه کنند که 
وضعیت مانند دوران آقای جلیلی که نتیجه ی هر دور 
مذاکرات تعیین وقت برای مذاکرات بعدی بود نشود. 
لازم اســت که در هر جلســه ی مذاکرات به نتیجه ای 

برسند و مسئله را به سمت حل و فصل آن ببرند.« 

خودشانرابهندانستنمیزنند
منصور حقیقت پور، مشــاور علی لاریجانی در گفت وگو 
با نامه نیــوز درباره تــلاش تندروها برای نســبت دادن 
مذاکــرات عمان به تصمیم دولت گفــت: »اگر جریانی 
اصیل و ریشــه دار در داخل کشــور باشد، خطوط قرمز 
نظام را رعایت می کند، پاس می دارد و محترم می شمارد. 
متأســفانه تندروها خود را به ندانستن و جهل می زنند 
تا آدرس اشــتباه به جامعه بدهند، حال آنکه وقتی وزیر 
خارجه به کشور ثالث می رود تا با طرف آمریکایی مذاکره 
کنــد، این اقدام بدون نظر و مجوز مســئولان عالی رتبه 
نظام انجام پذیر نیست.« او ادامه داد: »تمام تصمیمات 
کلان نظــام را شــورای عالی امنیت ملــی می گیرد و تا 
مصوبات این شــورا به تأیید رهبر معظم انقلاب نرســد، 
اجرایی و عملیاتی نخواهند شد. روزی که آقای لاریجانی 
بــه صداوســیما رفت و دربــاره عواقب حملــه به طرف 
آمریکایی هشدار داد، قطعاً این حرف او جمع بندی نظام 

بوده است، نه نظر شخصی خودش.« 

ناامیدی دلیل به تعویق افتادن 
برگزاری انتخابات در کشور

محمد علیخانی عضو شورای شهر پنجم:

اصلاح طلبان در انتخابات زودهنگام ریاســت جمهوری پشــت مسعود پزشکیان ایستادند و با 
وجود نبود امید در جامعه آنقدر تلاش کردند تا بالاخره پزشکیان بر مسند ریاست جمهوری تکیه 
زد اما با گذشت تنها چند ماه بخشی از این اصلاح طلبان معتقدند که اقدامات دولت چهاردهم 
به نارضایتی ها دامن زده و جامعه را از فضای انتخاباتی پرشــور محروم کرده و اگر مجلس هم  
دوره شوراهای شهر و روســتا را تمدید نمی کرد، جامعه توان برگزاری این انتخابات را نداشت و 
مشــارکت بالایی صورت نمی گرفت. محمد علیخانی، عضو ســابق شورای شهر تهران، نماینده 
اسبق مجلس و رئیس ستاد انتخاباتی مسعود پزشکیان در قزوین از جمله این افراد بوده که 
معتقد است شور انتخابات در کشــور وجود ندارد. او درباره تصمیم مجلس مبنی بر تمدید 10 

ماهه انتخابات شوراهای شهر و روستا با هم میهن به گفت وگو پرداخت که در زیر می خوانید:

بله به صورت مستقل برگزار خواهد شد.
Ó  ،علاوه بر آنکــه قانون بر همزمانی انتخابــات تاکید کرده 

اعلام می شــد که برگزاری همزمان هزینه انتخابات کاهش 
پیدا می کنــد ضمن آنکــه انتخابــات ریاســت جمهوری با 
مشارکت بیشتری روبه رو خواهد شد. مجلس به این موضوع 

توجه داشته است؟
چرا برعکس این موضــوع را مطرح نمی کنید؟ مــا از این رویه آمار 
نداریم. بررســی انتخابات گذشــته حاکی از آن است که انتخابات 
ریاست جمهوری تقویت کننده انتخابات شورا بوده است نه برعکس. 

Ó  برخی معتقدنــد که مجلس تنها می خواســت مســئله 
را حــل کند و نگاه کارشناســی به این تمدیــد دوره فعالیت 
شوراها نداشت. چون بعد از تصویب تمدید 6 ماهه این دوره  
مشخص شــد که مشــکلاتی از جمله عدم بررسی بودجه 
شــهرداری ها به وجود خواهد آمــد. چرا نگاه مجلس به این 

مصوبه کارشناسی نبود؟
پیشــنهاد کمیسیون یک ســال بود. پس از آنکه یکسال رای نیاورد 
پیشــنهاد ۶ ماهه در صحن رای آورد. تمدید ۶ ماهه شوراها پس از 
آنکه به شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد، 

آنها قبول نکردند و مصوبه به مجلس برگشت داده و اصلاح شد.
Ó  مجلس تصمیم به تمدید ۱۰ ماهه دوره شوراها گرفته است 

آیا این پیشــنهاد به صورت کارشناسی بررســی و پس از آن 
مصوب شد؟

بله چراکــه 10 ماه کفایت می کــرد. بنا به دلایلی کــه پیش از این 
برشمردم، مجلس به دنبال آن بود که انتخابات به گونه ای برگزار شود 
که با مجلس آینده همزمان نباشد تا مجلس بتواند نظارت کافی بر 

انتخابات داشته باشد.
Ó  بعضــی در ایــن میان کاهــش یــا افزایش تعــداد اعضای 

شــوراهای شهر و روســتا به ویژه در شــهر تهران هم اشاره 
کردند و احتمال دادند که این اتفاق رخ دهد. آیا بحث افزایش 

یا کاهش تعداد اعضای شوراها در کمیسیون یا مجلس مطرح 
شده است؟

اصلًا چنین چیزی نداریم. هیچگونه افزایش یا کاهش تعداد اعضای 
شوراهای شــهر و روستا را نداریم. تعداد آنها بر اساس جمعیتی که 
هر شــهر یا روستا دارد، محاسبه می شــود و تنها در صورت افزایش 
جمعیت یک شهر اعضای شورای شهر آن هم افزایش پیدا خواهد 

کرد. اما در قانون چنین تغییر یا اصلاحی ایجاد نمی شود.
Ó  قرار بود تمدید یا عدم تمدید فعالیت شهرداران به وزارت 

کشور سپرده شود چرا تغییر کرد؟
همزمان که شــوراهای شهر و روستا تمدید شــد، احکام دهیاران و 
شــهرداران نیز تمدید شــد و همین شــهرداران و دهیاران برای 10 
ماه دیگر فعالیت خواهند کرد. شوراهایی که در سال 1405 شکل 
می گیرد دهیاران و شهرداران نیز مجدداً انتخاب می شوند اما وقتی 
10 ماه بیشــتر وقت ندارند، انتخاب شهردار امکان پذیر نیست و به 

نفع کشور و جامعه هم نبود. 
Ó  برخی معتقدند که تمدید  فعالیت شهرداران و دوره شوراها 

با نگاه ها و جناح بندی های سیاسی صورت گرفته است. شما 
به عنوان رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها در 
بررسی های مجلس چنین نگاه های سیاسی  را پررنگ دیدید؟

ترکیب مجلس سیاســی اســت و جایگاه نماینــدگان مجلس نیز 
سیاسی است و نمی توانیم این موضوع را منکر شویم. اما مباحثی 
که در کمیسیون درباره انتخابات شورای شهر مطرح و تصویب شد و 
آن را در مجلس نیز دنبال کردیم، کاملًا بحث های کارشناسی و فنی 
بود و نگاه سیاسی به آن نداشتیم. در حقیقت اعضای کمیسیون به 
دنبال آن بودند که چرخ کشور به حرکت دربیاید، انتخابات به درستی 
برگزار شــود و مردم هم در آن مشارکت کنند. بنابراین نگاه سیاسی 
در کمیسیون وجود نداشت و مباحث کارشناسی پیش رفت تا برابر 
سیاست های کلی بتوانیم انتخابات را برگزار کنیم. ضمن آنکه فاصله 

بین هر انتخابات دو سال شود.

Ó  آیا در جریان این بررسی ها از اعضای شوراها و شورای عالی 
استانها در کمیسیون دعوت شد؟

بله. در کمیسیون از تمام دستگاه ها و نهادهای مختلف مانند دولت، 
وزارت کشــور، دســتگاه های نظارتی و شــوراهای عالی استان ها 
دعوت شد. در جلسات متعدد ابعاد مختلفی مطرح شد و پس از آن 

رای گیری صورت گرفت.
Ó نگاه و موضع وزارت کشور چه بود؟ 

دید خاصی نداشت. در کمیســیون و بحث های کارشناسی ای که 
مطرح شــد با وزارت کشــور در تاریخ برگــزاری انتخابات هماهنگ 
بودیم. عمدتاً بحث انتخابات مجلس در 5 حوزه انتخابیه نیز مطرح 
شد. در حال حاضر بعضی از حوزه های انتخابیه فاقد نماینده بودند 
و اگر انتخابات 1405 برگزار نمی شد و ماده 32 قانون انتخابات )که 
فرصت زمانی اســتعفاها را مطرح کرده( تحقق پیدا نمی کرد و نظر 
شورای نگهبان تامین نمی شد، امکان برگزاری انتخابات مجلس هم 

وجود نداشت.
Ó  زمانی که شــوراها 6 ماه تمدید شــد، برخی معتقد بودند 

که مجلس انتخابات شوراهای کل کشــور را قربانی 5 حوزه 
انتخابیه کرده است.

یکــی از دلایل این بود امــا مهم ترین دلیل این بــود که همزمان با 
برگزاری انتخابات مجلس، باید تایید صلاحیت و نظارت بر انتخابات 
شوراها انجام شود تا بتوان آن را در خردادماه برگزار کرد. درحالی که 
تا هیئت نظارت استان ها، هیئت نظارت مرکزی به مجلس معرفی 
شود و در صحن به آن رای دهند امکان چنین نظارتی وجود نداشت.

Ó  برای تصویب تمدید دوره مدیریت شهری از سوی شوراها 
به ویژه شــورای عالی اســتان ها با مجلس رایزنی هم صورت 

گرفت؟
یقینــاً این رایزنی هــا وجــود دارد و با نمایندگان صحبــت و رایزنی 
می کننــد. در هر موضوعی که لایحه یــا طرحی در مجلس مطرح 

می شود این رایزنی ها هم وجود دارد.

Ó  برخی تمدید ۱۰ ماه شــوراهای شهر و روســتا را بهانه ای 
می دانند که تاریخ انتخابات را به تعویق بیندازند تا به تدریج 
این دوره مدیریت شــهری 7 ساله بشود. شــما تمدید دوره 
ششــم مدیریت شــهری توســط مجلس را چگونــه ارزیابی 

می کنید؟
در ابتدا تاکید کنم که اگر شوراها در دست تفکر دیگری بود قطعاً این 
دوره تمدید نمی شــد. در دوره گذشته هم اگر دو سال دوره مدیریت 
شهری تمدید شد، شــوراها در دست اصولگرایان بود. پس موافقت 
مجلس به دلیل آن اســت که شوراهای شهرهای مهم و تاثیرگذار در 
دســت خودشــان )اصولگرایان( بوده و این عامــل مهمی برای این 
تصمیم گیری مجلس اســت. اما با لحاظ واقعیت جامعه نکته مهم 
دیگری هم وجود دارد. نکته مهم این است که فضای کشور در حال 

حاضر انتخاباتی نیست. 
Ó علت انتخاباتی نبودن فضای کشور چیست؟ 

علت این اســت که بعد از انتخاب آقای پزشکیان امیدی در جامعه 
ایجاد شــد و بخشــی از مردم که اصلًا بنا نبود و نمی خواستند رای 
بدهند، راضی شــدند که پای صندوق هــای رای بیایند و نزدیک به 
50درصد جامعه در انتخابات این دوره ریاســت جمهوری مشارکت 
کردند. اما به نظر می رسد بخش زیادی از این امید از دست رفته است 
و اگر امروز انتخابات برگزار شود با مشارکت بالایی روبه رو نخواهیم بود. 
به نظر من یکی دیگر از دلایل موافقت دولت، مجلس و دیگر ارگان ها 
با تمدید این دوره از مدیریت شــهری، نبود فضــای انتخابات برای 

مشارکت بالا است.
Ó  اما در ابتدا قرار بود سه سال این دوره تمدید شود و مجلس 

در نهایت به ۱۰ ماه رضایت داد...
درســت است ابتدای امر می خواستند سه ســال این دوره را تمدید 
کنند اما احساس کردند که این موضوع شاید بازتاب خوبی در جامعه 
نداشــته باشد؛ به همین دلیل در مجلس تمدید یکساله و شش ماه 
شوراها مطرح شــد و در نهایت تصمیم به تمدید 10 ماهه این دوره 
از مدیریت شهری گرفته و آن را تصویب کردند. اما اخباری به گوش 
می رسد که این تمدید در چند مرحله تکرار می شود. اما اعتقاد من 
تمدید تدریجی هم به فضا و شرایط کشور در آینده بستگی دارد. اگر 
درگیری های نظامی پیش بیاید ممکن است روی تمدید بیش از 10 

ماه دوره مدیریت شهری تاثیر بگذارد. 
Ó  شــما معتقدید امیدی که در دوره انتخابات به وجود آمد و 

براســاس آن بخشی از جامعه به آقای پزشکیان رای دادند از 
بین رفته و به همین دلیل کشــور شرایط ورود به انتخابات را 

ندارد؟ 
بلــه. این امید در حــال حاضر کاهش پیدا کرده اســت. به هر حال 
فشارهای اقتصادی بیشتر شده، رقیب بیش از اندازه از شعار »وفاق« 
سوءاستفاده کرده و آقای پزشکیان هم در این مورد کوتاه آمده است. 
به همین دلیل ناامیدی در بخشی از رای دهندگان رخنه کرده است. 
امیدواریم در آینده شــرایط به گونه ای پیش برود که این امید دوباره 
به جامعه برگردد و در این صورت اســت که می توان انتظار داشت در 
انتخابات آینده شاهد مشارکت نســبی مردم باشیم. اما اگر شرایط 
کشور بدتر از این شود، طبیعتاً روی مشارکت مردم در انتخابات تاثیر 

می گذارد و انتخابات شور و هیجان گذشته را نخواهد داشت.
Ó  برخی معتقدند که جریانات اقلیت اما پر سروصدایی 

هستند که به دنبال مشارکت پایین هستند تا بتوانند 
در حلقــه قدرت یا مجلس بمانند. این در تضاد با دلیل 
شما برای تمدید دوره ششم و نبود آمادگی جامعه برای 

حضور در انتخابات نیست؟
اینکه برخی دنبال مشــارکت پایین هســتند، هرگز پنهان نبود. این افراد نمی خواهند مشارکت بالا باشد چون 
می دانند که اکثریت به تفکر آنها رای نمی دهند. اما اینکه موضوع تمدید شوراها باعث کاهش مشارکت می شود را 
به این شکل نمی بینم. به نظر من مشارکت جامعه به شرایط آینده کشور گره خورده است. اگر به سمت درگیری، 
فشارهای اقتصادی، تنش و تحریم بیشتر برویم طبیعتاً مردم ناامید و ناراضی تر می شوند و مشارکت کاهش می یابد. 
اما اگر کشور به سمت تعامل با دنیا پیش برود، فشارها بر مردم کاهش یافته، رضایتمندی ایجاد شده و می توان 
امید داشت که مشارکت نسبتاً خوبی شکل بگیرد. البته موضوع دیگری هم باید مدنظر قرار گیرد که آن، نتیجه 
عملکرد اقلیتی در دو طیف اقلیت و تندرو سیاسی که پرسروصدا هستند و در کنار هم قرار می گیرد. در حقیقت 
نتیجه فعالیت آنها یکی است چراکه هر دو اقلیت دنبال ناامید کردن مردم و غوطه ور کردن کشور در تنش، درگیری 
و مشکلات هستند. این دو طیف پایداری ها در طیف اصولگرایان، و براندازها هستند که عملکردشان یکی و با تفکر 
اسرائیل و مخالفان کشور همسو است. اما اکثریت مردم دنبال جنگ، خونریزی، تنش و درگیری نیستند. به همین 
دلیل اگر نظام واقعاً دست به دگرگونی ها زده و سیاست ها  را تغییر دهد، هزینه کمتری به کشور تحمیل می شود. 
مردم هم تمایل دارند که اصلاحاتی بدون تنش و درگیری در کشور انجام شود. این تغییرات اجتناب ناپذیر است و 

اگر ایجاد نشود قطعاً به سمت درگیری و تنش های بیشتر پیش می رویم و آینده کشور پرابهام می شود.
Ó  آقای پزشکیان هم با شعار تغییرات بنیادین در عرصه های اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی وارد 

عرصه انتخابات شد و توانست بخشی از جامعه را با خود همراه کند. اما بعد از انتخابات گفت: »به هرچی 
دست می زنیم، می گویند دست نزن و یک جا دردش می آید.« شما شجاعت ایجاد تغییرات سیاست ها 

را در دولت می بینید؟
به همین دلیل گفتم ناامیدی ایجاد شــده است. در حقیقت حرف هایی که زده شد با رفتارهای کنونی متفاوت 
است. همه به دلیل صداقتی که آقای پزشکیان داشت به او رای دادند. من هم معتقدم که پزشکیان فردی صادق 
است و نوعی سادگی دارد که همه چیز را می گوید. اما رفتارهای اخیر دولت بر افکار عمومی و ناامید کردن مردم 
تاثیر گذاشته است. من همچنان امیدوارم کار به جایی برسد که آقای پزشکیان به گردنی که گرو گذاشته پایبند 

باشد و محکم بایستد. به همان اندازه هم معتقد نیستم که اگر این 
اتفاق بیفتد برای پزشکیان مشکل ایجاد شده و او هم به حصر می رود. 
من معتقدم باید بایستد و حرفش را بزند. او رئیس جمهور کشور است و 
اکثریت مردم هم به او رای داده اند پس باید با اتکا به رای مردم حرفش 
را بزند و پای همان چیزهایی بایستد که اعتقاد داشت و در انتخابات 

درباره آن حرف زد.
Ó  برخی معتقدند که این تغییرات به دلیل اقدامات تندروها 

انجام نشــده اســت. به نظر شــما آقای پزشــکیان مرعوب 
تندروها شده است؟

ایشان شــعاری با عنوان »وفاق« سرمی دهد و به زعم خودش دنبال 
وفاق و وحدت اســت. اگر این وفاق ایجاد شود خوب است. به شرط 
آنکه طرف مقابل هم به این موضوعات اعتقاد داشته باشد. اما طرف 
مقابل به این موضوعات پایبند نیست بلکه فقط دنبال گرفتن امتیاز 
است و هیچ امتیازی نمی دهد. آقای پزشکیان چه امتیازی از رقیب 
گرفته است؟ تنها اتفاق، رای به تمام وزرای پیشنهادی در جلسه رای 
اعتماد به کابینه اســت. البته ۶ ماه بعد از همان رای اعتماد یکی از 
وزرای دولت را اســتیضاح و برکنار کردند و اگر بتوانند باز هم این کار 
را انجام می دهند و بقیه وزرا را اســتیضاح و برکنار می کنند. بنابراین 
این طیف هیچ گاه کوتاه نیامده اند و به وفاق آقای پزشــکیان اعتقاد 
ندارنــد و با دولت چهاردهم همراهی نمی کنند. آقای پزشــکیان به 
دنبال همراه کردن آنهاســت درحالی کــه آنها همراهی نمی کنند و 
همچنان بر طبل تنش، درگیری و جنگ می کوبند. آقای پزشکیان 
در راستای کاهش تنش حرکت می کند درحالی که آنها دنبال افزایش 
تنش هستند. اگر کشور دچار تنش شود ممکن است بگویند وقت 
استیضاح نیست و جلوی آنها را بگیرند اما اگر در همین شرایط باشیم 

آنها باز هم وزرا را استیضاح و برکنار می کنند.
Ó  رای اعتماد به کابینه به دلیل ســخنرانی آقای پزشکیان و 

بازگو کردن اظهارنظرهای رهبری نبود؟
بله. اگر به اختیار آنها بود که به تمام وزرای پیشنهادی رای نمی دادند 
پس از آنکه متوجه شدند مواضع رهبری چیست، رای دادند. آقای 

پزشکیان با صداقت و به صراحت به این امر اشاره کرد. 
Ó  رهبری در دیــدار رمضانی بــا کارگزاران نظــام، به برنامه 

سیدابراهیم رئیســی برای »وادار کردن شرکت های بزرگ 
دولتــی برخــوردار از درآمد های ارزی به اجــرای پروژه های 
بزرگ آبی، پالایشــگاهی و نیروگاهی در مناطقی از کشور« 
اشــاره کــرده و گفتند: »البته گزارشــی کــه از اقدامات آن 
شــرکت ها بــه ایشــان داده بودند، گزارشــی مهمــل بود و 
به هرحال، این قابل قبول نیست که درآمد ارزی شرکت های 
دولتــی در اختیار دولت و بانک مرکزی قــرار نگیرد و برای 
حل این مسئله باید تدبیری اتخاذ شود.« احتمال می دهید 
در دولــت آقای پزشــکیان هم این آمــار و ارقام اشــتباه به 

رئیس جمهور ارائه می شود؟
صددرصد. در تمام دولت ها مدیرانی حضور داشتند که به دلیل ضعف 
و اشکالات خودشان آمار و ارقام دستکاری شده به رؤسای دولت ارائه 
دادند و رؤســای جمهور هم این آمار و ارقــام را باور کردند. این اتفاق 
در برخی دولت ها شــدت بیشتری داشته و در برخی دولت ها کمتر 
بوده است. مسلماً اگر دولت چهاردهم هم مراقب نباشد ممکن است 
چنین افرادی اطلاعات اشــتباه به رئیس جمهور بدهند. کمااینکه 
یکی از تاکیدات آقای پزشکیان زمان انتخابات و پس از آن استفاده 
از کارشناسان و نظرات کارشناسی در تمام امور بود،  اما تا اینجای کار 

این شعارها محقق نشده است.

ترکیب مجلس 
سیاسی است و 

جایگاه نمایندگان 
مجلس نیز سیاسی 
است و نمی توانیم 

این موضوع را منکر 
شویم. اما مباحثی که 
در کمیسیون درباره 

انتخابات شورای شهر 
مطرح و تصویب شد 

و آن را در مجلس نیز 
دنبال کردیم، کاملًا 

بحث های کارشناسی و 
فنی بود و نگاه سیاسی 

به آن نداشتیم

نگاه
اصلاحطلب


